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Dokończenie na str. 3

Książki, książki z dedykacją, podziękowania, dyplomy, portrety, zdjęcia, 
statuetki, nagrody, które otrzymywała Pierwsza Dama polskiej Piosenki IRENA 
SANTOR trafiły do soleckiej biblioteki. Ale to nie wszystko. Są płyty, te winylowe 
i CD oraz kasety z utworami w wykonaniu I. Santor, ale również innych polskich 
wykonawców.

Wśród przedmiotów, które znalazły się 
w bibliotece jest także „Złota Płyta” za 
krążek „Kręci mnie ten świat” z 2012 r. Dar 
miastu, który przekazała piosenkarka, 
będąca od 2005 r. Honorowym Obywa-
telem Solca Kujawskiego, trafił do Solca 
pod koniec lutego. Obecnie zbiory są 
katalogowane.

Kilka lat temu, podczas jednej z wizyt w 
naszym mieście – było to w roku otwarcia 
Centrum Aktywności i Edukacji czyli w 
2011 r., Irena Santor zapytała, czy solecka 
biblioteka nie chciałaby kiedyś przejąć jej 

Dokończenie na str. 4

Dokończenie na str. 8

Dotacje na wymianę pieców central-
nego ogrzewania, zmiana planu zago-
spodarowania przestrzennego, program 
opieki nad zwierzętami, regulamin 
korzystania z wiejskich świetlic, 
inwestycja na obszarze użytku ekologi-
cznego „Biała Góra” były tematami 
omawianymi podczas czwartej sesji 
rady miejskiej, która odbyła się 22 
lutego.

Jako pierwszą, radni głosowali 
uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
odstąpienie od przetargowego trybu 
zawarcia umowy dzierżawy nieruchomo-
ści gruntowej położonej przy ul. Toruń-

Harmonogramy
dla świetlic Księgozbiór, płytoteka

i inne pamiątki są już w Solcu

domowego księgozbioru, jeżeli zdecy-
duje się go przekazać. 

Jednym z efektów międzynarodo-
wego projektu EMMA jest opracowane 
studium lokalizacyjne dla platformy 
multimodalnej w rejonie Bydgoszczy 
i Solca Kujawskiego.

Platforma ma w założeniu być 
miejscem, w którym zbiegają się różne 
szlaki transportowe – drogowy, wodny, 
kolejowy i lotniczy. 

- Rekomendowana jest lokalizacja na 
granicy Solca i Bydgoszczy, co jest 

Dobre
miejsce
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Dyżury aptek
Do 10 marca - „Leśna”

(ul. Leśna 19)

11 - 17 marca - „W Przychodni”
(ul. Powstańców 7a)

18 - 24 marca - „Wracam do Zdrowia”
(ul. Leśna 12)

 

NOCNA i ŚWIĄTECZNA 
OPIEKA MEDYCZNA

 od poniedziałku do piątku w godz. 
18.00 do 8.00 dnia następnego oraz

 w dni świąteczne od 8.00 do 8.00 dnia 
następnego w placówkach

w Bydgoszczy:

TEL. 52 566 66 65

       Wszystkim, którzy uczestniczyli w modlitwach, mszy świętej żałobnej oraz 
ceremonii pogrzebowej naszego kochanego Taty, Teścia, Dziadka i Pradziadka

Śp. Tadeusza Kobierskiego

Rodzinie, przyjaciołom, w szczególności ks. proboszczowi Grzegorzowi 
Grobelnemu za życzliwe i wzruszające pożegnanie zmarłego, p. Michałowi Kuligo-
wskiemu za piękną oprawę muzyczną, delegacjom, sąsiadom, znajomym za pamięć, 
wsparcie, liczne intencje mszalne, złożone wieńce i kwiaty serdeczne podziękowania 

składa 
  RODZINA

Panu WOJCIECHOWI 
PIETRZAKOWI I RODZINIE 
serdeczne  wyrazy współczucia

z powodu śmieci
 

OJCA
 

składają
ZARZĄD i WSPÓŁPRACOWNICY 

Zakładu Gospodarki Komunalnej
Sp. z o. o. w Solcu Kujawskim

RODZINIE zmarłego

Śp.
Józefa Pietrzaka

serdeczne  wyrazy współczucia
składają

CZŁONKOWIE ZARZĄDU
OSIEDLA STAROMIEJSKIEGO

Najszczersze wyrazy współczucia 
Rodzinie wieloletniego członka 

Towarzystwa Miłośników
Solca Kujawskiego

Śp. Józefa Pietrzaka

składają

ZARZĄD i CZŁONKOWIE TMSK

Najszczersze wyrazy współczucia dla 
Pani Barbary Pietrzak z rodziną

z powodu śmierci

MĘŻA

składa

Zarząd Rodzinnych Ogrodów 
Działkowych „BRATEK”

w Solcu Kujawskim

Józef Pietrzak
(1945 - 2019)

Drugiego marca na soleckim cmentarzu 
pożegnaliśmy Józefa Pietrzaka, którego 
odejście pogrążyło w bólu najbliższych 
i przepełniło smutkiem wielu mieszkańców 
Solca Kujawskiego, któremu zmarły 
poświęcił swoje życie i przez lata był bardzo 
aktywnym członkiem naszej społeczności.

Udzielał się jako przewodniczący 
zarządu Osiedla Staromiejskiego, którego 
był mieszkańcem, o którego sprawy mocno 
zabiegał. To między innymi dlatego cieszył 
się zaufaniem i był wybierany do zarządu na 
wszystkie kadencje od 1994 roku. Od 1998 
do 2018 roku powierzano zmarłemu funkcję 
przewodniczącego. Jedyny wyjątek stanowi 
kadencja 2010 – 2014, kiedy to Pan Józef był 
również radnym rady miejskiej.

Ale działalność samorządowa była tylko 
wycinkiem, jednym z pól aktywności Józefa 

Pietrzaka. Przez kilka lat kierował pracą 
soleckich stróżów bezpieczeństwa i porz-
ądku publicznego jako komendant tutejs-
zego posterunku Milicji Obywatelskiej, 
potem pracował w Policji. Zmarły był także 
ławnikiem oraz kuratorem sądowym. Jego 
wiedza i doświadczenie pozwalały wypeł-
niać Panu Józefowi te funkcje z najwyższą 
fachowością i oddaniem.

We wszystko co robił angażował się bez 
reszty, z pełnym oddaniem. W uroczyst-
ościach pogrzebowych uczestniczyli 

Ze smutkiem przyjęliśmy informację, że odszedł od nas długoletni przewodniczący 
Zarządu Osiedla Staromiejskiego, prezes Rodzinnych Ogrodów Działkowych 

„Bratek”, a także były radny rady miejskiej

Śp. Józef Pietrzak

Najbliższym Zmarłego przekazujemy z serca płynące
wyrazy głębokiego współczucia

RADNI RADY MIEJSKIEJ I BURMISTRZ SOLCA KUJAWSKIEGO
WRAZ Z PRACOWNIKAMI URZĘDU MIEJSKIEGO

Wspomnienie

działkowcy, którym przez lata się poświęcił 
będąc prezesem ROD „Bratek”. To między 
innymi dzięki Jego staraniom ogród kwitł, 
rozwijała się jego infrastruktura. Zmarły 
pracował również we władzach ogrodów 
działkowych regionalnych i ogólnopolskich.

Jednak dla nas aktywność i zaanga-
żowanie Pana Józefa będą zapamiętane 
przede wszystkim z tego, co zrobił dla naszej 
gminy i jej mieszkańców. Zmarłego można 
i należy zaliczyć do grona zasłużonych dla 
Solca Kujawskiego.



WIADOMOŚCI
Z RATUSZA

SOLECKIE 3

Osiedle Robotnicza – 14 marca, godz. 17.00 (sala konferencyjna urzędu);
Osiedle Leśne – 20 marca, godz. 18.00 (sala konferencyjna urzędu);

Sołectwo Otorowo – Makowiska – 28 marca, godz. 17.00 (świetlica „Makowianka”);
Osiedle Toruńskie – 3 kwietnia, godz. 17.00

(aula Szkoły Podstawowej Nr 1, ul. Tartaczna 25);
Osiedle Staromiejskie – 8 kwietnia, godz. 17.00 (sala konferencyjna urzędu).

Zebrania wyborcze
mieszkańców osiedli i sołectw

Kolejnym sołectwem, gdzie podczas zebrania mieszkańców wybrano sołtysa i radę 
sołecką jest Sołectwo Kujawska. W kadencji 2018 – 2023 sołtysem będzie Marzanna 
Szewczyk. Rada będzie pracowała w następującym składzie: Tomasz Głowski (prze-
wodniczący), Bożena Szuman (zastępca przewodniczącego), Violetta Fiałkowska 
(sekretarz), Agnieszka Dorawa, Joanna Kuszaj, Małgorzata Szmyt-Zboińska
i Paweł Ziółkowski (członkowie). Poniżej terminy dalszych zebrań mieszkańców:

Dokończenie ze str. 1

skiej 80 a. Jest ona własnością gminy, 
a poprzedni dzierżawca sprzedał kolej-
nemu przedsiębiorcy prawo własności 
poniesionych przez siebie nakładów 
w  p o s t a c i  b u d y n k ó w  o b s ł u g o w o -               
-naprawczego i warsztatowo-socjalnego, 
który wystąpił  o wydzierżawienie 
nieruchomości. Rada wyraziła zgodę. 
Adam Michalak zapytał o dług poprze-
dniego dzierżawcy wobec gminy. Barbara 
Białkowska ,  zas tępca  burmis t rza 
poinformowała, że przed wystąpieniem do 
rady z projektem uchwały zawarto 
trójstronne porozumienie, na którego 
podstawie sprawa została uregulowana.

Zmiana planu zagospodarowania 
przestrzennego dotyczy terenu objętego 
działalnością jednej z firm w Otorowie 
i terenów w najbliższym sąsiedztwie firmy. 
Następnie rada pozytywnie zaopiniowała 
pozbawienie  charakteru ochronnego lasu 
niebędącego własnością Skarbu Państwa, 
znajdującego się przy ul. Toruńskiej. 
Powierzchnia lasu wynosi ok. 3 tys. m kw. 
W kolejnej uchwale radni zgodzili się na 
poprowadzenie ścieżki rowerowej przez 
obszar użytku ekologicznego, jakim jest 
Biała Góra. Z ekspertyzy wykonanej na 
zlecenie gminy wynika, że na terenie, przez 
który będzie przebiegała ścieżka rowerowa 
nie ma gatunków roślin i porostów 
podlegających ochronie i nie ma siedlisk 
Natura 2000. Ponadto lokalizacja ścieżki 
nie przyczyni się do fragmentacji chro-
nionego obiektu. Powierzchnia użytku 
ekologicznego wykorzystana i przekształ-
cona w związku z budową ścieżki rowe-
rowej wynosi 450 m kw.

Również w tym roku w budżecie gminy 
będą środki na wymianę pieców central-
nego ogrzewania opalanych paliwami 
stałymi, niespełniających norm określo-
nych przepisami. Dotację w wysokości 3 
tys. zł będzie można uzyskać na likwidację 
dotychczasowego źródła ciepła oraz 
montaż i uruchomienie pieca gazowego, 
olejowego lub elektrycznego. Z dotacji 
mogą skorzystać osoby fizyczne, a na 
jeden budynek mieszkalny jednorodzinny 
lub lokal mieszkalny może być udzielona 
jedna dotacja. Łącznie przewidziano w tym 
roku udzielenie dziesięciu dotacji.

Przyjęty przez radę „Program opieki 
nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt” 
zakłada wydatkowanie na ten cel prawie 
190 tys. zł, z czego 51,6 tys. na zapewnie-
nie zwierzętom bezdomnym miejsca 
w schronisku lub wskazanym gospodar-
stwie rolnym, 55 tys. na odławianie 

zwierząt i koszty transportu, 74,8 tys. na 
usługi weterynaryjne objęte programem, 2 
tys. na edukację oraz 5,5 tys. na inne 
działania np. dokarmianie łabędzi zimą, 
czy utylizację padłych zwierząt. O brak 
zapisu dotyczącego szkoleń społecznych 
opiekunów zwierząt zapytała Alicja 
Żaguń. Cezary Ball, dyrektor Wydziału 
Utrzymania Miasta wyjaśnił, że będą one 
odbywały się we współpracy ze stowa-
rzyszeniem zajmującym się opieką nad 
zwierzętami. Radna poprosiła również 
o dane statystyczne dotyczące okresu 
działania programu, aby można było 
dowiedzieć się co udało się dzięki niemu 
osiągnąć.

Rada uchwaliła także regulamin 
korzystania ze świetlic wiejskich w naszej 
gminie, co ma służyć uporządkowaniu tej 
działalności. Działalność świetlic ma na 
celu integrację środowiska lokalnego, 
inicjowanie aktywności mieszkańców oraz 
prowadzenie działalności – kulturalno-        
-oświatowej i sportowej. Na każdy rok 
powstanie harmonogram wydarzeń 
odbywających się w poszczególnych 
świetlicach, a korzystanie z nich w celu 
zorganizowania imprez okolicznościo-
wych, w tym rodzinnych uroczystości 
będzie odpłatne i tylko w wolnych 
terminach. Szerzej napiszemy o tym 
w kolejnym numerze „Wiadomości”.

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji 
rozpat rywała  wniosek s iedmiorga 
mieszkańców wsi Chrośna,  którzy 
wnioskowali o ponowne przeprowadzenie 
wyborów sołtysa i rady sołeckiej, kwestio-
nując uczciwość poprzednich wyborów. 
Sprawę przeanalizowały dwie komisje 
rady Komisja Skarg, Wniosków i Petycji 
oraz Komisja Rewizyjna, a ustalenia 
komisji przedstawił Szymon Raczyński, 
przewodniczący Komisji Skarg, Wnio-
sków i Petycji. Obie uznały, że nie naru-
szono prawa, a wybory przeprowadzono 
uczciwie, dlatego nie ma podstaw do orga-
nizowania nowych wyborów.

Radni zatwierdzili również roczne 
plany pracy komisji stałych rady miejskiej.

W ramach  wolnych  g łosów i 
wniosków A. Żaguń przekazała prośbę 
mieszkańców o przycięcie gałęzi akacji 
rosnących przy ścieżkach rowerowych 
przy ul. Powstańców i ul. Średniej, 
a  Dariusz  Chojnacki  dopytywał 
o budowę drogi ekspresowej S10. 
Burmistrz Teresa Substyk powiedziała, 
że prace dotyczące drogi S10 są w toku, 
a do gminy nie wpłynęły oficjalne 
informacje o ich zaawansowaniu, w tym 
także o ostatecznym przebiegu. Mówi się 
o poprowadzeniu drogi przez puszczę, 
wykonywane jest studium korytarzowe 
i opracowywane decyzje środowiskowe. 
To te dokumenty wskażą przebieg drogi. 
Ponadto burmistrz poinformowała 
o zamiarze likwidacji soleckiej filii 
Powiatowego Urzędu Pracy ze względów 
finansowych; spotkaniu w sprawie 
poprawy bezpieczeństwa w ruchu 
drogowym w miejscach niebezpiecznych 
w Solcu tj. ul. Bydgoskiej, ul. Św. Stanisł-
awa i ul. Kościuszki; rozpoczęciu prac na 
Skwerze dr. Jordana; oczekiwaniu na 
pozwolenie wodno-prawne dotyczące 
budowy zbiornika retencyjnego, które 
umożliwi ogłoszenie przetargu na b-
udowę kanalizacji deszczowej na Osiedlu 
Leśnym; możliwości ubiegania się 
o dotację na budowę dróg na osiedlu 
w ramach wsparcia rządowego; analizie 
ruchu drogowego pod kątem rewitalizacji 
pl. Jana Pawła II, gdzie planowane jest 
wyłączenie z ruchu samochodowego dróg 
łączących ulice Bydgoską i Kościuszki, 
a w zamian będą zorganizowane parkingi 
przy ul Ułańskiej i w tzw. dolince 
naprzeciwko muzeum. Obecni na sesji 
usłyszeli też o budowie promu i dróg 
dojazdowych; problemach z oczyszczal-
nią ścieków; rozważanej w pierwszej 
kolejności budowie ścieżki rowerowej 
wzdłuż ul. Leśnej aż do obwodnicy, 
zamiast do Przyłubia oraz poprowadzeniu 
ścieżki do Chrośny leśnymi przecinkami 
a także powstającej koncepcji zagospoda-
rowania terenu po byłej Nasycalni.

Z.Stefański

IV SESJA RM

Harmonogramy
dla świetlic
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Jeszcze do 24 marca w galerii Homo 
Faber Soleckiego Centrum Kultury 
można oglądać wystawę fotografii 
DANUTY ADAMCZYK, solecczanki, 
turystki, która pasjonuje się fotografią. 
Chcąc młodszym Czytelnikom przybli-
żyć sylwetkę pani Danki postanowiłem ją 
odpytać na okoliczność i w ogóle...

- Urodziłam się…
- W Solcu Kujawskim. Trochę dawno 

ten fakt miał miejsce.
- Uczyłam się…
- W Szkole Podstawowej nr 3, a potem 

w Technikum Chemicznym w Bydgoszczy.
- Z wykształcenia jestem…
- Technikiem mechanikiem.
- Pracowałam w…
- Najpierw były to Zjednoczone 

Zakłady Urządzeń Jądrowych „Polon” 

w Bydgoszczy, potem Prefabet, a następnie 
Zremb. Czyli w Solcu pracowałam od 1972 
roku.

- Pierwsze zdjęcie zrobiłam…
- (Chwila namysłu) Rodzinie. Byłam 

już wtedy pełnoletnia, ale fotografia grała 
mi w duszy już od dawna. Tajniki jej 
powstawania, „łapanie” światła.

- Zainteresowałam się fotografią 
gdyż…

- Zwyczajnie mnie pociągała, to co się 
dzieje, co widzę i chęć pokazania tego.

- Najbardziej lubię fotografować…
- Przyrodę. Na pewno ukochane 

miejsca w Solcu Kujawskim. Nie będę 
odkrywcza, ale jest to Wisła i tereny 
nadwiślańskie oraz Puszcza Bydgoska. 
Tam, gdzie można dojść lub dojechać 
rowerem. Jest to Przyłubie, Rudy. Wejść do 
lasu i się nim nacieszyć, ale też naj-
ciekawsze miejsca pokazać innym.

- Mam na swoim koncie zrobionych 
zdjęć…

- Nie odważyłam się policzyć. Teraz 
wykonanie zdjęć jest mniej kosztowne niż 
kiedyś, w sytuacji kiedy była klisza 36- lub 
24-klatkowa, kosztowny proces wywoła-
nia odbitek. Teraz można zrobić kilkaset 
zdjęć i wybrać jedno czy dwa. Dobrze, że 
jest taka możliwość.

- Mam na koncie zorganizowanych 
wystaw…

- Może dziesięć. Nie tylko w Solcu. 
Pierwsza była wystawa pokonkursowa 
w Inowrocławiu, następne w „Węgliszku” 
– kawiarni artystycznej w Bydgoszczy. 
Szkoda, że już nie istnieje.

- Moje najcenniejsze wyróżnienia 
i nagrody to…

- W pierwszym konkursie, w Solcu, 
w którym zostałam zauważona. Potem 
kilka konkursów – plenerów fotografi-
cznych. Na początek były wyróżnienia, 
później drugie, trzecie miejsca. To 
zachęcało, żeby nie rzucać pasji.

-  P o c z ą t k u j ą c y m  f o t o g r a f o m 
radziłabym…

- Nabyć trochę wiedzy, podglądać 
autorytety. Bo są. Ja też takie miałam. Kilka 
autorytetów. Jeden to był kolega z Solca. 
Dużo się od niego nauczyłam. To on 
pokazał mi Rudy i uwrażliwił na okoliczną 
przyrodę. Moim guru fotograficznym jest 
do tej pory Jerzy Riedel.

- Następny plener fotograficzny 
planuję…

-  Właściwie  codziennie  jes tem 
przygotowana. Mam aparat w plecaku. 
Jeśli jest czas, pogoda. Chociaż pogoda jest 
zawsze. Lubię słońce, deszcz także. 
Najlepszy jest czas tuż po deszczu. Wtedy 
mają szansę powstać ładne zdjęcia 
(śmiech) .

- Kolejną wystawę będzie można 
zobaczyć…

- Może nie od razu. Myślę, że już nie 
w tym roku. Przy sprzyjających okoliczno-
ściach może za rok. Pomysł się rodzi i na 
razie to wszystko na ten temat. Muszę go 
dopracować.

- Wolny czas najchętniej spędzam…
- Z jednej strony z wnukami, z drugiej – 

z przyjaciółmi z klubu rowerowego 
„Torpedo” oraz z turystami pieszymi – nie 
tylko z Solca.

- W życiu kieruję się zasadą…
- Żeby nie zawieść przyjaźni.
- Bardzo dziękuję za rozmowę.

Kiedy na koniec zapytałem o zdjęcie, 
którym chciałaby moja rozmówczyni 
zilustrować materiał, wybór padł na zdjęcie 
kałuży. Czyż nie wspaniałe? Każdy może 
zobaczyć na nim coś innego. Pani Dance na 
myśl przyszło skojarzenie z Lady Godivą 
na koniu, a Państwu?

Zbigniew Stefański

Przyroda -
- to jest temat

- Odpowiedź mogła być tylko jedna – 
oczywiście, że tak – mówi burmistrz 
Teresa Substyk. – Podczas kolejnych 
pobytów w Solcu, pani Irena upewniała się, 
czy przejmiemy jej bibliotekę.

Ten moment nadszedł w lutym tego 
roku. Do spotkania i przekazania doszło 
w domu I. Santor w Nadarzynie. W czasie 
rozmowy, kiedy burmistrz podzieliła się 
pomysłem zamiaru utworzenia saloniku 
Ireny Santor, piosenkarka zaproponowała, 
że przekaże też swoje zbiory muzyczne 
i inne pamiątki.

- Jest statuetka od Polonii za krzewienie 
kultury polskiej, dwie statuetki za dzia-
łalność charytatywną, płyty nie tylko 
z piosenkami Ireny Santor, ale też inne, 
gromadzone przez wiele lat. Do tego 
otrzymaliśmy całą kolekcję kaset magne-
tofonowych z wykonaniami piosenkarki. 
Mamy wszystko, co ukazało się z dysko-

Dokończenie ze str. 1

Księgozbiór, płytoteka
i inne pamiątki są już w Solcu

grafii pani Santor. Wśród książek jest dużo 
poezji, w tym z dedykacjami autorów. 
Niektóre z wierszy stały się tekstami 
piosenek artystki. Jest dużo pamiątek 
rodzinnych, podarowanych zarówno pani 
Irenie, jak i jej życiowemu partnerowi 
Zbigniewowi Korpolewskiemu. Nie 
myśleliśmy, że tych pamiątek będzie tak 
dużo - podkreśla Iwona Lichocka, 
dyrektor biblioteki.

Na razie pomysł wyeksponowania 
pamiątek podarowanych przez Irenę 
Santor krystalizuje się. Ponieważ w prze-
kazanej kolekcji są również płyty i kasety 
być może uda się w saloniku posłuchać 
tych wykonań. Zresztą nie tylko pani Ireny. 
W zbiorze znajduje się wiele płyt z muzyką 
poważną, w tym Fryderyka Chopina 
i współczesnej polskiej muzyki.

Pani Irena widzi przestrzeń dla swoich 
zbiorów właśnie w Solcu i chętnie się nimi 
podzieliła.
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Czy wyspę tę zdołała pokochać 
Jadwiga Pasturczak (na zdjęciu jako 
uczennica gimnazjum), przez niektórych 
nazywana królową Madagaskaru? Trafiła 
na nią jako mała dziewczynka – opowiada 
jej syn Marek, prywatnie mieszkaniec 
naszej gminy, a służbowo prezes zarządu 
Spółki Wodnej.

- Moja matka znalazła się na Madaga-
skarze przez tragedie I wojny światowej. 
Jej ojciec – pierwszy mąż babki zmarł 

w 1920 r. wskutek ciężkich ran odniesiony-
ch na froncie. Wdowa postanowiła wyjść 
drugi raz za mąż. Wybrańcem został hrabia 
Leliwa – Górski, który prowadził interesy 
na Madagaskarze. Arkady Fiedler pisał, że 
był zaufanym człowiekiem międzynaro-
dowego kapitału. Babka i jej dwie córki, 
jedną z nich była moja wówczas sześciolet-
nia matka, pojechały, a właściwie popłyn-
ęły na Madagaskar. Matka dzięki tej 
podróży nauczyła się języka francuskiego 
i malgaskiego, którym mówiono na 
Madagaskarze. Choroba Alzheimera, na 
którą zapadła, spowodowała, że na łożu 
śmierci zaczęła nagle znów mówić po 
malgasku. Drugi mąż mojej babki także 
zmarł wcześnie i w 1927 roku babka, matka 
i ciotka wróciły do kraju. Tutaj dorastały 
pod opieką mojego pradziadka dr. Piórka, 
pierwszego honorowego obywatela 
Bydgoszczy. Obie chodziły do żeńskiego 
gimnazjum pani Rolbiewskiej w Byd-
goszczy. Jedna wyszła za malarza Turwida, 
a matka wyszła za artylerzystę konnego – 
kapitana Janusza Pasturczaka, czyli 
mojego ojca. W czasie II wojny światowej 
ojciec dostał się do niewoli, a matka, jako 
żona oficera została ewakuowana do 
Warszawy. Tam pracowała jako kelnerka, 
była również konspiracja, powstanie 
warszawskie – por. „Jaga”, bo taki miała 
pseudonim. Była łączniczką, potem 
strzelcem wyborowym. Po wojnie wróciła 
do Bydgoszczy i zajęła się animacją sportu 
jeździeckiego. Była założycielką klubu 
jeździeckiego w Myślęcinku, później klubu 
w Koronowie. Znała ją cała jeździecka 
Polska. Jeszcze w  wieku 90. lat poprowa-
dziła galopem kadryla. Zmarła w wielu 97 
lat w Makowiskach, gdyż ostatnie lata, już 
schorowana, była pod moją opieką 
i mieszkała w naszej gminie.

A co o tej egzotycznej wyprawie 
opowiadała J. Pasturczak, osoba przez całe 
życie bardzo aktywna, znana między 
innymi z jej kawaleryjskiej pasji? Czy coś 
utkwiło w jej pamięci, czy czas nie zatarł 
wspomnień małej dziewczynki?

- Matka mówiła, że pamięta, jak 
pogryzła ją małpa, ale chodziło zapewne 
o lemura. To było dla niej wielkie przeży-
cie. Jak byłem mały to pokazywała czasem 
ślad po tym ugryzieniu. Opowiadała 
o wizycie jakiegoś dostojnika islamskiego 
Agi Khana. Z tej okazji zorganizowano 
wielką uroczystość. Zapamiętała, że babkę 
nosili w lektyce. Mówiła o krokodylach, na 
które trzeba było uważać będąc w pobliżu 
zbiorników wodnych. Zresztą to były 
kajmany. Jeden, przywieziony jako 
pamiątka z wyspy, wypchany wisi u nas 
w domu na ścianie. Pamiętała podróże 

statkiem. No i takie to były wspomnienia 
małej dziewczynki. O wiele więcej 
pamiętała ciotka, o dwa lata starsza od 
matki.

Jadwiga Pasturczak przez całe życie 
była bardzo aktywna kobietą.

- Jej pasją były wyłącznie konie. Im 
poświęcała się bez reszty. W domu była 
raczej gościem. Zawsze na pierwszym 
planie był klub jeździecki. Jako mały 
chłopak musiałem nauczyć się jeździć 
konno, co było obowiązkowe. Podobno 
jeździłem bardzo dobrze, ale jak tylko 
wyzwoliłem się spod władzy rodziciel-
skiej na konia nie siadłem. Taki uraz 
z dzieciństwa. Lubię konie, miałem je 
w gospodarstwie, hodowałem, ale nie 
lubię jazdy konnej. Matka była znanym 
inst ruktorem,  można powiedzieć 
symbolem jeździectwa w Bydgoszczy.

Mimo że kochała konie, jak opo-
wiadał M. Pasturczak, czasem była to 
miłość nieodwzajemniona. Kiedyś nawet 
na pół roku wylądowała w szpitalu, kiedy 
koń kopnął ją w twarz. Po hospitalizacji, 
jeszcze z ręką w gipsie, wsiadła ponownie 
na konia. Taka to była żelazna kobieta.

„Podróż moja na Madagaskar obfi-
towała w liczne i głębokie wzruszenia 
osobiste: całym sercem pokochałem 
daleką wyspę, jej ludność, krajobrazy 
i zwierzęta do tego stopnia, że troski, 
nadzieje i pragnienia Howasów czy 
Betsimisaraków stały się poniekąd także 
moimi.” Tak o swoim pobycie w tym 
odległym zakątku świata pisał Arkady 
Fiedler.

W tym domu w Makowiskach 
Jadwiga  Pasturczak dożyła swoich dni. 
Przed domem stoi nasz rozmówca - 
Marek Pasturczak.

Królowa Madagaskaru

Zdjęcia z rodzinnego archiwum.



Soleckie Centrum Kultury

Zakład Gospodarki Komunalnej w Solcu Kujawskim 
zatrudni dwóch pracowników na stanowisku robotnika 
gospodarczego (z umiejętnością obsługi kosy spalinowej – do 
koszenia trawników). Tel. kontaktowy 52 387 13 96.

Jest praca

Taki list od Jurka Owsiaka trafił również na ręce burmistrz 
Teresy Substyk w podziękowaniu za udział Solca Kujawskiego 
w akcji wsparcia udzielonej szefowi Wielkiej Orkiestry Świąte-
cznej Pomocy.

W ramach programu "Kantor Wymiany Myśli" zapraszamy 
na spotkanie z Robertem Więckiewiczem, które poprowadzi 
dyrektor Soleckiego Centrum Kultury Regina Osińska. 
Podczas spotkania, aktor  przybliży widzom kulisy powstania 
polskich produkcji  filmowych, zdradzi ciekawostki z planu 
oraz życia prywatnego. Po rozmowie zapraszamy na seans filmu 
"Jak pies z kotem" Janusza Kondratiuka, w którym Robert 
Więckiewicz wciela się w postać młodszego brata Andrzeja 
Kondratiuka. Słodko-gorzki obraz relacji rodzinnych, dla 
którego inspiracją jest prawdziwa historia. Wstęp wolny. 
Wejściówki do odbioru w godzinach otwarcia kasy Kina Kultura 
lub w sekretariacie Soleckiego Centrum Kultury.

Robert Więckiewicz
w centrum kultury

Tymi słowami rozpoczyna się jedno z najpopularniejszych 
przysłów polskich. Taką nazwę nosi też nowy projekt Biblioteki 
Publicznej. Tym razem bibliotekarze przybliżą mieszkańcom 
naszego miasta sylwetki najwybitniejszych polskich matema-
tyków. Szczegóły dotyczące realizacji projektu będą pojawiały 
się w na stronie internetowej biblioteki www.biblioteka. 
soleckujawski.pl na bibliotecznym Facebooku i na łamach 
Soleckich Wiadomości z Ratusza. Projekt dofinansowała 
Fundacja mBanku kwotą 7740 zł.

BIBLIOTEKA PUBLICZNA

Cudze chwalicie...
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Ośrodek Sportu i Rekreacji

Mistrzostwa Województwa Kujawsko-
Pomorskiego Polskiej Federacji Kyokushin 
Karate odbyły się 24 lutego w Chełmnie. 
W zawodach wzięło udział 180 zawodników 
z klubów zrzeszonych w Polskiej Federacji 
Kyokushin Karate z Bydgoszczy, Chełmna, 
Chełmży, Golubia-Dobrzynia, Solca Kujaw-
skiego, Świecia, Torunia, Wąbrzeźna oraz 
z Kościerzyny, a także Bydgoski KSzW. 
Mistrzostwa odbyły się w dwóch konkurencj-
ach kata – 85 zawodników, kumite – 174 
zawodników.

Nasz klub reprezentowało 18 zawodników 
i zawodniczek. W klasyfikacji drużynowej 
Klub z Solca Kujawskiego zajął I miejsce i tym 
samym obronił tytuł drużynowego mistrza 
województwa sprzed roku. Tytuły mistrzowskie 
wywalczyli indywidualnie: Natalia Bambro-
wicz, Michał Banicki, drugie miejsce zajął 
Karol Dąbrowski, trzecie miejsce na podium 
zdobyli :  Tomasz Śliwiński,  Patrycja 
Kujawińska, Inez Przybyszewska, Ale-
ksander Anuszkiewicz, Nadia Frątczak. Tuż 
za podium na 4 miejscu uplasowała się także 

Olimpia Kasperska. Swój akcent solecczanie 
zostawili także w kumite, gdzie srebrne medale 
wywalczyła: Inez Przybyszewska i Nadia 
Frątczak. Czwarte miejsca w kumite zajęli 
także Nina Dąbrowska, Adrianna Anusz-
kiewicz i Michał Banicki.

Nasz klub reprezentowali także: Marta 
Bambrowicz, Szymon Siemianowski, Antek 
Nawrocki ,  Mateusz Przykłota,  Nina 
Paliwoda, Kamil Jagodziński oraz Artur 
Kraczkowski. Dla części naszych zawodników 
był to sportowy debiut, co mamy nadzieję tylko 
rozbudzi jeszcze bardziej ich sportowe ambicje, 
a swój wynik będą rozpatrywali w kategoriach 
doświadczenia, a nie porażki.

-  Serdecznie dziękujemy wszystkim 
rodzicom, którzy wspierali nas w okresie 
przygotowawczym oraz podczas organizacji 
wyjazdu na zawody. Nie wszystko zawsze można 
przewidzieć, ale dobry zespół poznaje się po 
tym, że radzi sobie nie tylko w sytuacjach 
komfortowych, ale przede wszystkim w sytu-
acjach trudnych. Bardzo dziękujemy także 
firmie SOLBET, za nieocenione wsparcie. 
Działalność bieżącą klubu współfinansuje 
w ramach konkursów także Urząd Miejski 
w Solcu Kujawskim. Cieszymy się, że udało się 
nam po raz kolejny udowodnić, że skutecznie 
prowadzimy swoją pracę trenerską i z dumą 
możemy reprezentować nasze miasto  – 
podkreśliła trener Tomasz Marcysiak.

Karatecy
obronili tytuł

Otwarty Turniej Piłki Nożnej Halowej 
z okazji Narodowego Dnia Pamięci „Żołnierzy 
Wyklętych” rozegrano 3 marca w hali sportowo 
- widowiskowej Ośrodka Sportu i Rekreacji. 
W turnieju wystąpiły cztery drużyny, które 
zagrały systemem "każdy z każdym", a mecze 
trwały 2 x 15 minut. 

Triumfatorem rozgrywek okazał się zespół 
Focus Solec Kujawski, który wyprzedził 
Autos, Razem Ponad Tonę oraz Karambuzy. 
Wszystkie zespoły otrzymały dyplomy oraz 
napoje, zaś pierwsza trójka puchary ufundowa-
ne przez naszą gminę.

Statuetką wyróżniono także Króla 
Strzelców turnieju, którym został Tomasz 
Kalota ze zwycięskiej drużyny Focusa, 
zdobywca 10 bramek.

Drużyny dekorowali przedstawiciele 
organizatorów turnieju – dyrektor OSiR 
Zbigniew Wawrzyniak oraz prezes MUKS 
„Start” - Marek Roliński.

Wygrał Focus

Sportowy
kalejdoskop

BYLI POD WRAŻENIEM
Pod koniec lutego do Solca przyjechali 

delegaci federacji piłkarskich – uczestników 
piłkarskich Mistrzostw Świata U-20 - 
rozgrywających swoje mecze w Bydgoszczy 
m.in. Panamy, Mali, Francji, Włoch, Japonii. 
Towarzyszyli im przedstawiciele FIFA i PZPN. 
Razem wizytowali obiekty, na których piłkarze 
będą trenowali podczas mistrzostw rozgrywa-
nych w maju i czerwcu br. Soleckie stadion, 

hala, pływalnia zrobiły bardzo dobre 
wrażenie. Jedna z ekip rozważa nawet Solec 
jako miejsce swojej stałej bazy podczas 
imprezy. Czy tak się stanie? Zobaczymy.

MLKS – BRYDŻ
Soleccy brydżyści walczyli w meczach 

barażowych o utrzymanie w II lidze. 
W pierwszym pokonali Admira Poznań 
193:115, jednak porażka z BTG Bydgoszcz 
(150:175,4) spowodowała zajęcie 14. 
miejsca i spadek do III ligi. W walce 
o  ut rzymanie  MLKS reprezentowal i 
Mariusz Żurek, Arkadiusz Stanisławski, 
Tadeusz Żurek i Bohdan Pliszka. Zmniej-
szony liczebnie skład drużyny wymagał 
rozegranie 72 rozdań jednego dnia, co 
wpłynęło na słabszy wynik.

KOSZYKÓWKA
Ostatniego dnia lutego hala OSiR gościła 

uczestników Mistrzostw Powiatu Bydgo-
skiego w koszykówce dziewcząt i chłopców 
w ramach Licealiady. Do rywalizacji 
przystąpiły drużyny dziewcząt i chłopców 
z Zespołu Szkół Agro - Ekonomicznych 
z Karolewa i z Zespołu Szkół Ogólnokształ-
cących i Zawodowych w Solcu Kujawskim, 
a także drużyna chłopców z Zasadniczej 
Szkoły Zawodowej z Koronowa. Tytuły 
mistrzowskie przypadły dziewczętom 
z ZSAE Karolewo oraz ich rówieśnikom 
z  Z S Z  K o r o n o w o .  O rg a n i z a t o r a m i 
Mistrzostw byli MUKS „Start” oraz OSiR. 
Zespoły otrzymały puchary, dyplomy oraz 
słodycze ufundowane przez Starostwo 
Powiatowe w Bydgoszczy.

WISEŁKA CUP 2019
Ogólnopolski Turniej WISEŁKA CUP 

2019 rozegrany w soleckiej hali (w tym roku 
w rozgrywkach wzięły udział dzieci 
z rocznika 2008) zgromadził osiem drużyn. 
Zwyciężyła Osiczanka Osice, a piłkarze 
soleckiej Wisełki zajęli czwarte miejsce. 
Nasz zawodnik Kacper Boczkaja został 
najlepszym bramkarzem. Atrakcją turnieju 
były pokazy mistrza świata, Europy i Polski 
we freestyle football  Pawła Skóry.
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zbieżne z dokumentami przygotowanymi 
przez gminę w latach 2013 i 2014. Port na 
Wiśle będzie miał istotne znaczenie dla 
rozwoju gminy, regionu, ale również kraju, 
gdyż ma pełnić funkcję portu wewnę-
trznego dla naszych portów morskich – 
podkreśla Mirosław Gębski, inspektor ds. 
rozwoju gminy, ekspert oceniający studium 
lokalizacyjne portu rzecznego.

W 2017 roku, także w ramach EMMY, 
odbył się rejs pilotażowy barki kontenero-
wej, mający pokazać, że Wisła może być 
wykorzystana jako szlak transportowy. 
W tym roku, w ramach kontynuacji 
projektu EMMA Extension, samorząd 
województwa zamierza zorganizować 
kolejne, co najmniej dwa, rejsy drogami 
wodnymi E-40 (Wisła) i E 70 (Noteć, Kanał 

Bydgoski). Mają one mieć charakter 
publiczno – komercyjny, a zatem trans-
portować konkretne towary.

Rozwój żeglugi śródlądowej był także 
tematem konferencji „Użeglowienie rzek 
szansą dla przemysłu”, zorganizowana 
w Bydgoszczy 20 i 21 lutego. Była ona 
skierowana do przedsiębiorców, jako 
grupy potencjalnie zainteresowanej 
korzystaniem z tej drogi transportu. 
W konferencji, jako jeden z prelegentów, 
uczestniczył również M. Gębski.

- Tematyka wystąpień dotyczyła 
między innymi korzyści ekonomicznych 
wynikających z transportu z wykorzy-
staniem żeglugi śródlądowej, możliwości 
żeglugowych na Wiśle dzisiaj i w przy-
szłości, czy wreszcie studium lokalizacyj-
nego dla platformy multimodalnej 
Bydgoszcz – Solec Kujawski.

Drugi dzień konferencji poświęcono 
wizycie w terminalu kontenerowym firmy 
DCT S.A. w Gdańsku, gdzie uczestnicy 
usłyszeli o działaniach i planach terminalu 
kontenerowego.

Dokończenie ze str. 1

W Narodowym Dniu Pamięci Żołnierzy Wyklętych delegacje złożyły wiązanki 
pod Pomnikiem Armii Krajowej.

W dniu 2 marca br. odbył się VI Rajd 
Pamięci kapitana Alojzego Bruskiego 
ps. „Grab”. Celem wspólnej inicjatywy 
Klubu Turystów Pieszych „Horyzont” 
oraz Muzeum Solca im. Księcia Przemy-
sła jest przybliżenie sylwetki Alojzego 
Bruskiego – żołnierza wyklętego, 
którego oddział wiosną 1945 roku 
działał na terenie Puszczy Bydgoskiej. 

Punktualnie o godz. 8.45 uczestnicy 
rajdu spotkali się na cmentarzu przy 
kościele pw. św. Stanisława Biskupa 
i Męczennika w Solcu Kujawskim, gdzie 
przy pomniku Armii Krajowej zostały 

zapalone znicze. Następnie piechurzy 
przeszli w stronę dworca PKP, skąd 
pociągiem udali się do Przyłubia. Na starcie 
rajdu – stacji PKP Przyłubie – zebrało się 
blisko 50. piechurów z Solca Kujawskiego, 

Bydgoszczy, Brzozy Bydgoskiej, Dąbrowy 
Wielkiej oraz Chrośny. Trasa rajdu wiodła 
przez Puszczę Bydgoską szlakami: 
niebieskim im. Mariana Przybylskiego 
oraz zielonym im. Tadeusza Dolcze-
wskiego. Podczas postojów piechurzy 
mogli dowiedzieć się  jak wyglądało i czym 
charakteryzowało się umundurowanie oraz 
uzbrojenie Żołnierzy Wyklętych. Podczas 
jednej z przerw przybliżono również 
życiorys patrona rajdu – Alojzego Bru-
skiego. Turyści obejrzeli pozostałości 
żelbetonowej wieży obserwacyjnej na 
terenie byłego poligonu Kabat, odwiedzili 
także pozostałości cmentarza ewangeli-
ckiego.

W pobliżu Radiowego Centrum 
Nadawczego – w miejscu na postój dla 
turystów – niespodziankę zorganizował 
Jakub Siedlecki – nadleśniczy Nadleśni-
ctwa Solec Kujawski – który przywitał 
piechurów poczęstunkiem w postaci 
grochówki oraz gorącej herbaty. Łącznie 
uczestnicy rajdu pokonali dystans 18 
kilometrów. Tegoroczna edycja rajdu 
odbyła się w ramach akcji: „Poznaj region 
z przewodnikiem”. 

Organizatorzy rajdu pragną podzięko-
wać Nadleśnictwu Solec Kujawski oraz 
Urzędowi Marszałkowskiemu za pomoc 
w realizacji rajdu.

Łukasz Wojtecki Dobre
miejsce

Szósty rajd
pamięci



Skauci z całego świata 22 lutego 
obchodzą urodziny założyciela skautingu 
Roberta Baden-Powella. Dzień ten nosi 
nazwę Dnia Myśli Braterskiej. Z tej okazji 
harcerze składają sobie życzenia i spędzają 
czas na wspólnych grach, zabawach, przy 
ognisku.

Harcerze z Hufca ZHP Solec Kujawski 
tego szczególnego dnia przyodziali swoje 
mundury i przesłali życzenia do zaprzyja-
źnionych hufców, a w niedzielę 24 lutego 
dzięki uprzejmości pani Katarzyny 
Wolińskiej - Dyrektor Zespołu Szkół 
Ogólnokształcących i Zawodowych 

spotkali się w sali gimnastycznej, aby 
spędzić niedzielne przedpołudnie śpie-
wając, pląsając i bawiąc się. Zasłużeni 
harcerze oraz instruktorzy otrzymali Listy 
Braterstwa.

Druhna pwd Aneta Balcer z okazji 
Dnia Myśli Braterskiej poprowadziła 
zajęcia  w soleckich przedszkolach 
Promyczek oraz Reksio. Maluchy poznały 
Prawo zucha oraz dowiedziały się jak 
wyglądają sprawności zuchowe i umundu-
rowanie zucha i harcerza. Był również czas 
na zabawę. Dzieci były zachwycone  
spotkaniem.

Dzień
Myśli Braterskiej

Od 1 stycznia 2018 r., zgodnie z art. 269 
ustawy z dnia 20 lipca 2017 r. Prawo 
wodne (Dz. U. z 2018 r., poz. 2268 ze zm.), 
osoby fizyczne, osoby prawne, jednostki 
organizacyjne, w tym spółki nieposiada-
jące osobowości prawnej, będące:

a) właścicielami nieruchomości lub 
obiektów budowlanych,

b )  pos i adaczami  s amo i s tnymi 
nieruchomości lub obiektów budowla-
nych,

c) użytkownikami wieczystymi 
gruntów,

d) posiadaczami nieruchomości lub ich 
części albo obiektów budowlanych lub ich 
części, stanowiących własność Skarbu 
Państwa lub jednostki samorządu teryto-
rialnego, które na skutek wykonywania na 
nieruchomości o powierzchni powyżej 
3500 m² robót i obiektów budowlanych 
trwale związanych z gruntem mających 
wpływ na zmniejszenie retencji przez 
w y ł ą c z e n i e  w i ę c e j  n i ż  7 0  p r o c . 
powierzchni nieruchomości z powierzchni 
biologicznie czynnej na obszarach 
nieujętych w systemy kanalizacji otwartej 
lub zamkniętej, zobowiązane są do 
uiszczania opłaty za usługi wodne, zwanej 
opłatą retencyjną.

W oparciu o art. 552 ust. 2b pkt 2 cyt. 
wyżej ustawy podmioty zobowiązane do 
opłat za usługi wodne są zobowiązane 
składać oświadczenia burmistrzowi, 
zgodnie ze wzorem zamieszczonym 
w Biuletynie Informacji Publicznej na 
s t r o n i e  W ó d  P o l s k i c h .  ( h t t p s : / / 
wodypolskie.bip.gov.pl/kzgw/wzor-
oswiadczenia-dotyczacego-oplat-za-
uslugi-wodne.html).

Wobec tego prosimy więc osoby 
władające nieruchomością o powierzchni 
powyżej 3500 m², które zabudowały swoją 
działkę (zlokalizowaną na obszarach 

nieujętych w systemy kanalizacji otwartej 
lub zamkniętej), w co najmniej 70 proc., 
o przedstawienie burmistrzowi Solca 
Kujawskiego danych dotyczących 
wielkości  u t raconej  powierzchni 
biologicznie czynnej, dostarczając 
wypełnione stosowne oświadczenie.

Dodatkowe informacje  można 
uzyskać w Urzędzie Miejskim w Solcu 
Kujawskim w Wydziale Utrzymania 
Miasta przy ul. Toruńskiej 8 w pokoju nr 2 
l u b  t e l e f o n i c z n i e  p o d  n u m e r e m              
52 387 01 54.

Opr. WUM

Opłata
retencyjna

Od 1 marca 2019 r. weszła w życie 
USTAWA O RODZICIELSKIM ŚWIAD-
CZENIU UZUPEŁNIAJĄCYM.

Celem świadczenia jest zapewnienie 
niezbędnych środków utrzymania osobom, 
które zrezygnowały z zatrudnienia lub 
innej działalności zarobkowej albo ich nie 
podjęły ze względu na wychowywanie 
dzieci.

Świadczenie może być przyznane:
1) matce, która urodziła i wychowała 

lub wychowała co najmniej czworo dzieci;
2) ojcu, który wychował co najmniej 

czworo dzieci, w przypadku śmierci matki 
dzieci albo porzucenia dzieci przez matkę 

lub w przypadku długotrwałego zaprze-
stania wychowywania przez matkę.

Świadczenie może być przyznane 
matce po osiągnięciu wieku 60 lat albo 
ojcu po osiągnięciu wieku 65 lat, 
w przypadku gdy nie posiada dochodu 
zapewniającego niezbędne środki 
utrzymania.

Świadczen ie  p rzys ługu je  pod 
warunkiem zamieszkiwania na teryto-
rium Rzeczypospolitej Polskiej w trakcie 
jego pobierania. Świadczenie nie 
przysługuje osobie, która jest tymcza-
sowo aresztowana lub odbywa karę 
pozbawienia wolności.

Wniosek jest składany w jednostce 
organizacyjnej ZUS lub KRUS.

Wysokość świadczenia nie może być 
wyższa od najniższej emerytury. W przy-
padku pobierania emerytury lub renty, 
w wysokości niższej od najniższej 
emerytury, świadczenie stanowi dopeł-
nienie jej wysokości do wysokości 
najniższej emerytury.

Opr. MGOPS

Świadczenie rodzicielskie

Jeżeli ktoś nie rozliczył jeszcze 
swojego PIT-u będzie mógł skorzystać 
z pomocy fachowców z I  Urzędu 
Skarbowego w Bydgoszczy, którzy będą 
dyżurować w soleckiej bibliotece 
6 kwietnia w godzinach od 9.00 do 
14.00.

Pomogą przy wypełnieniu elektroni-
cznego zeznania podatkowego. Należy 
mieć przy sobie dane i kwoty niezbędne 
do wypełnienia formularza, a także kwotę 
przychodu za 2017 r., która będzie 
potrzebna do identyfikacji podatnika 
w elektronicznym formularzu.

Pamiętajmy też o informacji umożli-
wiającej przekazanie 1 proc. swojego 
dochodu (nr KRS, nazwę organizacji, cel 
itp.). 

Rozlicz PIT
w bibliotece



Podaruj 1 proc. podatku

KRS 0000059449

Serdecznie dziękujemy Państwu za 
wszystkie dotychczasowe wpłaty 1% !

Otrzymane środki wykorzystujemy 
rozsądnie, przede wszystkim - jako 
"inwestycję w młodzież".

Tworzymy fundusz na Stypendia 
Rozwojowe dla uczniów i studentów 
zamieszkujących nasze miasto i gminę. 
O przydzielaniu stypendiów informujemy 
na bieżąco na łamach „Soleckich Wiado-
mości z Ratusza” oraz w innych mediach.

Zachęcamy - rozliczając dochody za 
2018 r. - pamiętajmy o możliwości wpłaty 
na  konto SRSK,  KRS 0000059449.

Każdy odpis się liczy! Drobne, 
wydawałoby się małe kwoty, dają w sumie 
tysiące dla naszych uczniów i studentów. 
Każdy z nas może w ten sposób wesprzeć 
zdolną młodzież!

Przekaż Swój 1 % podatku
na leczenie i rehabilitację dla:

KAROLINY 
KRZEMKOWSKIEJ

Fundacja Pomocy 
Osobom Niepełnosprawnym 

,,Słoneczko''
KRS:0000186434

414/K-Karolina Krzemkowska
Twój mały gest- dla mnie 

wielka pomoc…
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